
کید بر اینکه باید سرمایه های اجتماعی   شهردار قم با تأ
کید کرد: در این جلسات به عنوان تبیین  تقویت شود، تا
موضوع هستیم تا امید در جامعه افزایش پیدا کند. دکتر 
سیدمرتضی سقائیان نژاد یکشنبه شب در نشست چهره به 
چهره با اصحاب رسانه استان که در سالن جلسات رضوان 
شهرداری قم برگزار شد، اظهارکرد: انگیزه اصلی برگزاری این 
جلسات، طبق فرمایش مقام معظم رهبری جهاد تبیین 
است. وی با اشاره به اینکه خدمات شهری در سفره مردم 
مشخص خواهد شد، مطرح کرد: مردم از طریق های مختلف 

بر کار شهرداری نظارت دارند.
  رسانه محور جهاد تبیین است

 شهردار قم با بیان اینکه بحث جهاد تبیین رسانه  محور 
است، عنوان کرد: در دنیای امروز رسانه محور زندگی مردم 
است و اطلاع رسانی می تواند تأثیر بسیاری داشته باشد. وی 
کید بر اینکه باید سرمایه های اجتماعی تقویت شود،  با تأ
خاطرنشان کرد: در این جلسات به عنوان تبیین موضوع 

هستیم تا امید در جامعه افزایش پیدا کند.
 تصمیم گیری هفتگی برای رفع مشکلات محلات 

 سقائیان نژاد با بیان اینکه جای کار بسیاری در قم وجود 
دارد، تصریح کرد: به صورت هفتگی جلساتی برای مشکلات 
محلات قم برگزار می شود و به دنبال رفع این مشکلات 
هستیم. وی تلاش های شهرداری را حرکت با برنامه محوری 
دانست و یادآور شد: اقدامات اجرایی سختی های خاص خود 
را دارد که با انسجام میان مدیران شهری به دنبال پیشبرد 
اهداف هستیم. شهردار قم با بیان اینکه وحدت خوبی 
در شهر وجود دارد، ابراز کرد: با اختلاف نظر دچار حاشیه 
که فرصت ها از دست خواهد رفت. وی با  خواهیم شد چرا
اشاره به اینکه در برنامه نخست، برنامه ها و اقدامات با رویکرد 
سخت افزاری بودند، مطرح کرد: امروز از این برنامه ها عبور 

کرده و به دنبال برنامه های نرم افزاری هستیم.
 نیازمند مدیریت یکپارچه شهری هستیم 

 سقائیان نژاد با بیان اینکه نیازمند مدیریت یکپارچه 
شهری هستیم، اظهار داشت: بیش از 20 ارگان برای شهر 
تصمیم می گیرند و بدون مدیریت واحد نمی توانیم اقدامات 

لازم را انجام دهیم. وی با اشاره به اینکه متروی قم از ابتدای 
فعالیت چند مشکل اساسی داشته است، اذعان کرد: قرارداد 
مقطوع یکی از مشکلاتی بوده است که پیمانکار را با مشکل 

کمبود بودجه مواجه کرده است.
گن مترو قم برعهده وزارت کشور است  تأمین وا

 شهردار قم با بیان اینکه امروز 6 کیلومتر از مترو آماده شده 
گن است و تأمین  است، افزود: امروز تنها مشکل ما تأمین وا
گن ها  گن بر عهده شهرداری نیست بلکه وزارت کشور باید وا وا
را تهیه کند. وی با اشاره به اینکه تلاش هایی برای دریافت 
گن از مشهد  گر وا گن از مشهد داشته ایم، خاطرنشان کرد: ا وا
گن های قم از شرکت  تأمین نشود، حداقل ظرف 8 ماه آینده وا

پوژن خواهد رسید.
 شهرداری تنها متولی فرهنگ در سطح شهر نیست 

 سقائیان نژاد با بیان اینکه تلاش داریم موضوعات مختلف 
شهری را در کنار هم به پیش ببریم، تصریح کرد: برخی انتقادها 
به مباحث فرهنگی مطرح است، درحالی که شهرداری تنها 
مجموعه متولی فرهنگ در سطح شهر نیست. وی با اشاره 
به اینکه تمام بودجه فرهنگی شهرداری برای سال آینده 450 
میلیارد تومان است، یادآور شد: این مبلغ حدود 3.5 درصد 
کید کرد:  بودجه شهر را شامل می شود. شهردار قم در پایان تأ
امیدواریم با اقدامات انجام شده امید را در جامعه تقویت 

کرده و ضعف ها را برطرف کنیم.
     معاون محیط  زیست و خدمات شهری شهرداری 

قم خبر داد:
 اجرای بزرگ ترین تونل نوری کشور در بلوار پیامبراعظم 

)ص(
 معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم نیز 
در این نشست با اشاره به اینکه نورپردازی و ایجاد جلوه های 
نوری در معابر در دستور کار قرار دارد، گفت: بزرگ ترین تونل 
نوری کشور در بلوار پیامبر اعظم)ص( به طول 7 کیلومتر 
انجام شده است. مهدی اصفهانیان مقدم اظهار داشت: 
معاونت خدمات شهری با 6 سازمان تابعه و مجموعه ای 
پیمانکاران، از بزرگ ترین معاونت های شهرداری است. وی 
با اشاره به اینکه این معاونت به صورت مستقیم با مردم در 

ح کرد: عملکرد این معاونت در افزایش  ارتباط دارد، مطر
رضایت مردم و امیدآفرینی در جامعه مؤثر است. معاون 
محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم با بیان اینکه 
توجه به حوزه آتش نشانی و خدمات ایمنی از مسائل مهم 
مدیریت شهری قم است، گفت: در سال 1402، نسبت به 
سال 1401 شاهد کاهش 30 درصدی حوادث آتش سوزی در 
بافت مسکونی بوده ایم. وی با اشاره به اینکه شهر قم در 
حال حاضر 400 بوستان داشته و روزانه بیش از 28 میلیون 
مترمکعب نظافت و رفت وروب می شود، خاطرنشان کرد: از 
، شهر قم به  نظر فضای سبز در میان کلان شهرهای کشور

رتبه سوم رسیده است.
مستقیم  دفن  زمینه  در  کلان شهر  نخستین  قم   

پسماند است
 اصفهانیان مقدم با بیان اینکه روزانه 700 تن زباله در شهر 
قم تولید می شود، تصریح کرد: قم نخستین کلان شهر کشور 
در عرصه دفن مستقیم پسماند شهری است. وی با اشاره به 
کبان و 190 دستگاه ماشین آلات عملیات  اینکه هزار و 600 پا
رفت وروب در شهر را دنبال می کنند، یادآور شد: این اقدامات 
کیزه ترین کلان شهرهای کشور  سبب شده است تا قم یکی از پا
باشد. معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم با 
کید بر اینکه ساماندهی صنوف و مشاغل شهری انجام شده  تأ
است، ابراز کرد: دو شهرک خودرویی و صنوف در سال های 

اخیر احداث شده است. 

    معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم: 
 سرعت خودرو ها در بلوار الغدیر کنترل شده است

 معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم نیز دراین 
نشست با اشاره به اینکه هوشمندسازی ساماندهی بار در 
دستور کار قرار دارد، گفت: برای سال آینده بودجه ای به این 
منظور در نظر گرفته شده است. رضا خانه زاد یزدی، اظهار 
کرد: شهر هوشمند یکی از شاخصه های رسیدن به شهر 
مدرن در جهان است. وی با اشاره به اینکه باید در مسیر شهر 
هوشمند حرکت کنیم، مطرح کرد: بحث آرام سازی ترافیک و 
کنترل سرعت به این منظور در دستور کار قرار گرفت. معاون 
حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با بیان اینکه کنترل سرعت 
می تواند به کاهش تصادفات منجر شود، عنوان کرد: 5 سامانه 
بلوار غدیر در نیمه دوم امسال کد راهور را اخذ کرده و فعال 
شده است. وی با اشاره به اینکه در بلوار الغدیر سرعت کاملا 
کنترل شده است، خاطرنشان کرد: همچنین 4 سامانه نیز در 
کرم نصب شده است که در دهه فجر  محور بلوار شهید خدا
کید بر اینکه 12  کد راهور را اخذ خواهد کرد. خانه زاد یزدی با تأ
سامانه نیز در پردیسان در دست اقدام است، تصریح کرد: 
این 12 سامانه نیز در مسیر نصب دوربین هستند و در نظر 

داریم تا پیش از پایان سال آن ها را عملیاتی کنیم.
    هوشمندسازی تقاطع های چراغ داردر دستور کار 

قرار دارند 
 وی با اشاره به اینکه هوشمند سازی تقاطع های چراغ دار 
نیز در دستور کار قرار دارند، یادآور شد: در دهه فجر 4 تقاطع 
که از پردیسان آغاز خواهد شد هوشمندسازی خواهد شد. 
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با بیان اینکه تلاش 
داریم سیستم هوشمندسازی را به سیستم های به روز تبدیل 
ک خوان خواهیم  کنیم، ابراز کرد: در این سیستم به روز پلا
داشت. وی با اشاره به اینکه هوشمندسازی ساماندهی بار نیز 
در دستور کار قرار دارد، اضافه کرد: برای سال آینده بودجه ای 
به این منظور در نظر گرفته شده است. خانه زاد یزدی با بیان 
اینکه هوشمندسازی برای خودروهای بالای 10 تن خواهد 
بود، ابراز کرد: ساعات ورود به نواحی را بر اساس نوع وسیله 

نقلیه مدیریت خواهیم کرد. 

 
   معاون فنی و عمرانی شهرداری قم:

 79  درصد بودجه شهرداری عمرانی است
 معاون فنی و عمرانی شهرداری قم نیز گفت: در سالجاری 
از مجموع 9 هزار و 800 میلیارد تومان بودجه شهرداری، 79 
یافته است.  به مباحث عمرانی اختصاص   بودجه  درصد 
عباس حلوایی زاده اظهارکرد: در سالجاری از مجموع 9 هزار 
و 800 میلیارد تومان بودجه شهرداری، 79 درصد بودجه به 
مباحث عمرانی اختصاص یافته است. وی با اشاره به اینکه 
فعالیت های شهرداری بر اساس اسناد بالادستی است، مطرح 
کرد: تقاطع غیرهمسطح سلامت انتهای شهرک قدس، تونل 
، مجموعه پل های 9 دی، تقاطع غیرهمسطح میثم،  غدیر
بزرگراه آیت ا... بروجردی، تقاطع کارگر، تقاطع های غیرهمسطح 
شهدای مدافع حرم، مقداد، 15 خرداد، شهید کبیری، فردوسی، 
 ، ، شهدای پرواز )عج(، جعفریه، بلوار جمهوری، نماز ولیعصر
مرجعیت، صدوقی، نیک اندیش و... ازجمله پروژه های شاخص 
انجام شده و یا در حال اجرا در معاونت عمرانی شهرداری قم 
است. معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با بیان اینکه برخی 
محورها نیز بازگشایی شدند، عنوان کرد: بازگشایی ادامه بلوار 
جمهوری، بلوار شهید صادقی، شهیدان برقعی و عماریاسر 

انجام  شده است. 

     رئیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری 
قم مطرح کرد

 افزایش مداوم خدمات غیرحضوری در سامانه قم یار
 رئیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم با 
بیان اینکه سامانه مکان یابی اتوبوس هفته گذشته رونمایی 
شد، گفت: در این سامانه می توانیم به 5 روش مختلف روند 
حرکت اتوبوس را به اطلاع همشهریان برسانیم. علی مؤمن 
حجازی اظهار کرد: حدود 80 سامانه هوشمند در شهرداری قم 
نصب شده است. وی با اشاره به اینکه می توان گفت امروز شهر 
قم به یک شهر هوشمند تبدیل شده است، مطرح کرد: استفاده 
از ارزش افزوده این سیستم های الکترونیک امروز حائز اهمیت 
است. رئیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم 
با بیان اینکه در سال 1402 به دنبال تکمیل سامانه رصد بودیم، 
عنوان کرد: این سامانه مدیران را کمک می کند که بر اساس 
داده ها تصمیم سازی صحیح را انجام دهند. وی با اشاره به 
اینکه سامانه بینا نیز به تازگی رونمایی شده است، خاطرنشان 
کرد: این سامانه برای تحلیل های ترافیکی استفاده می شود و 
برای تهیه طرح جامع شهری کمک کننده است. مؤمن حجازی 
کید بر اینکه سامانه قم یار خدمات بسیاری به شهروندان  با تأ
ارائه می کند، تصریح کرد: برخی از خدمات این سامانه به صورت 

100 درصد غیرحضوری ارائه می شود.
   مجوز ایستگاه صلواتی کاملا الکترونیکی صادر می شود 
کاملا  صلواتی  ایستگاه  مجوز  اینکه  به  اشاره  با  وی   
الکترونیکی صادر می شود، یادآور شد: همچنین سیستمی 
برای مسیریابی محل دفن اموات در بهشت معصومه)س( 
تهیه شده است. رئیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات 
شهرداری قم با بیان اینکه درخواست حفاری نیز به زودی 
رونمایی خواهد شد، ابراز کرد: شهروندان و دستگاه های 
خدماتی برای کسب مجوز حفاری مراجعات بسیاری به 
مناطق شهری دارند که امیدواریم با راه اندازی این سامانه 

مشکل این افراد رفع شود. 

   مدیرعامل سازمان بهسازی اطراف حرم مطهر:
 تلاش برای احیا و تقویت محورهای فرهنگی و تاریخی رها 

شده
 مدیرعامل سازمان بهسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر 

نیز دراین نشست با اشاره به اینکه تمام فضاهای فرهنگی و 
تاریخی شهر را مدنظر قرار داده ایم، گفت: برخی محورهای 
فرهنگی و تاریخی که رها شده بودند نیز درحال تقویت هستند. 
کی اظهار کرد: ساماندهی پیرامون حرم و بافت های  علیرضا خا
فرسوده نیازمند همراهی گروه های اجتماعی است. وی با اشاره 
به اینکه شهرسازی در 150 سال گذشته با محوریت حرم مطهر 
بوده است، مطرح کرد: به همین منظور تمام بافت های میانه و 

فرسوده پیرامون حرم مطهر شکل گرفته است.
   10 پروژه پیرامون حرم طراحی شده است 

 مدیرعامل سازمان بهسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر 
حضرت معصومه)س( با بیان اینکه از سال 95 این سازمان تغییر 
رویکرد داشته است، عنوان کرد: در این رویکرد جدید سازمان 
بیش تر در عرصه تسهیل کننده وارد شده است. وی با اشاره به 
اینکه 10 پروژه پیرامون حرم طراحی شده است، خاطرنشان 
کرد: با هماهنگی مدیریت استان برنامه ریزی برای این 10 پروژه 
کید بر اینکه  کی با تأ انجام و 8 مورد در دستور کار قرار دارد. خا
دستگاه های مختلف در این پروژه ها فعالیت دارند، تصریح کرد: 
، دروازه ری، چهل اختران، صحن شرقی حرم  فاز 5 عمار یاسر
مطهر، باغ مزار قبرستان نو، ساماندهی گیت امنیتی حرم و... در 
دستور کار قرار دارد. وی با اشاره به اینکه در موضوع آرام سازی 
و ساماندهی فضاهای پیرامون حرم مطهر، پیاده رو سازی بلوار 
ارم انجام شده است، یادآور شد: همچنین ساماندهی میدان 
مطهری به عنوان نخستین میدان مدرن شهر انجام  شده است. 

   سرپرست سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی 
شهرداری قم:

به سمت  حرکت  فرهنگی،  مختلف  برنامه های  اجرای   
جهانشهر دینی است

 سرپرست سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداری قم، 
نیز دراین نشست هدف از اجرای برنامه های مختلف فرهنگی 
در سطح شهر توسط شهرداری را رسیدن به جهانشهر دینی 
سیداحمد  حجت الاسلام والمسلمین  دانست.  قم  شدن 
طباطبایی نژاد اظهار کرد: هدف گذاری ما حرکت به سمت 
جهان شهر دینی بوده است. وی با اشاره به اینکه پروژه هایی به 
منظور محله مسجدمحور طراحی شده است، مطرح کرد: پروژه 
کز فرهنگی ازجمله طرح های  محراب شهر و پروژه کمک به مرا
اثرگذار در این راستا هستند. سرپرست سازمان فرهنگی 
اجتماعی ورزشی شهرداری قم با بیان اینکه دیگر موضوعات 
شهری مورد توجه شهرداری است، عنوان کرد: محدوده مرکزی 
شهر قم مورد توجه ویژه است و طرح حریم حرم در این محدوده 
کید بر اینکه تعداد پروژه های سال  مطرح شده است. وی با تأ
گذشته نسبت به سال قبل 100 درصد افزایش یافت، خاطرنشان 
کرد: در سالجاری نیز نسبت به سال گذشته 100 درصد افزایش 
بودجه داشته ایم. طباطبایی نژاد با بیان اینکه موضوع اربعین، 
غدیر و نیمه شعبان با جدیت بیش تری دنبال می شود، تصریح 
کرد: در این مناسبت ها بخش فرهنگی را فعال تر کردیم. وی 
با اشاره به اینکه در حوزه فرهنگی همکاری با قرارگاه 19 دی 
افزایش یافته است، یادآور شد: افزایش این همکاری ها منجر 
به اجرای طرح شهربانو شده است. سرپرست سازمان فرهنگی 
کید بر اینکه ظرفیت های  اجتماعی ورزشی شهرداری قم با تأ
مختلف فرهنگی در شهر فعال شده اند، ابراز کرد: موضوع ایثار 
و شهادت طی دو سال گذشته به صورت ویژه دیده شده است. 
وی با اشاره به اینکه ورزش همگانی مورد نظر ویژه شهرداری 
است، اذعان کرد: ورزش پیشکسوتان و ورزش پایه به عنوان 
ورزش همگانی مورد توجه قرار گرفته است. مدیران منتخب 
رسانه های استان نیز در این جلسه به تبیین برخی موضوعات 
مرتبط جامعه رسانه با مدیریت شهری و مشکلات شهری در 

حوزه های مختلف پرداختند.
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گــــزارش
کرات چین و روسیه   مذا

بر سر »بریکس« و کنترل تسلیحات
کراتی را با   دیپلمات های ارشد روسیه و چین مذا
کنترل تسلیحات و همکاری ها در سازمان  موضوع 
کردند. وزارت امور خارجه روسیه  »بریکس« برگزار 
کرد: »سرگئی ریابکوف«، معاون  در بیانیه ای اعلام 
کراتی را با »ما ژائوشو«  وزیر امور خارجه روسیه مذا
همتای چینی خود در شهر مسکو با موضوع کنترل 
در  »بریکس«  سازمان  در  همکاری ها  و  تسلیحات 
طول دوران ریاست روسیه بر این سازمان انجام داد. 
به نوشته خبرگزاری »تاس« روسیه، بنا به اعلام وزارت 
امور خارجه روسیه این دو معاون وزیر امور خارجه 
همچنین درباره دستورکارهای مهم بین المللی دیگر 
کید بر ماموریت تقویت هماهنگی روسیه و چین  »با تا
از جمله در مجامع بین المللی ویژه« گفت وگو کردند. 
وزارت امور خارجه روسیه در بیانیه خود تصریح کرد: »در 
این گفت وگو طیفی وسیع از مسائل مربوط به امنیت 
بین المللی، کنترل تسلیحات و عدم اشاعه تسلیحات 
کشتار جمعی مورد بحث قرار گرفت. دو طرف توجه 
زیادی را معطوف به تعامل در فرمت بریکس، سازمانی 
که روسیه در سال 2024 ریاست دوره ای آن را بر عهده 
دارد، کردند.« وزارت امور خارجه روسیه خاطرنشان کرد: 
کتی که مشخصه  »این رایزنی ها با رویکرد باز بودن و شرا
روابط میان کشورهای ما است برگزار شدند.« معاون وزیر 
امور خارجه روسیه یک هفته پیش نیز در مصاحبه ای 
با اشاره به اینکه طرح آمریکا برای ایجاد محور ضدروسی 
از طریق اوکراین، با شکست مواجه شد هشدار داد که 
معدود توافق های باقیمانده بین واشنگتن و مسکو 
ممکن است در راستای سیاست ضدروسی آمریکا، از 
بین بروند. ریابکوف اظهار داشت: »در روابط با آمریکا به 
وضعیتی رسیده ایم که هیچ مبنایی برای هماهنگی ها یا 
اقدامات سیاسی مشترک به ویژه در زمینه امنیتی وجود 
ندارد. در موضوع جنگ ترکیبی کاملی که واشنگتن علیه 
ما به راه انداخته است نیز اینگونه اقدامات نه مناسب و 
نه موجه به نظر می رسد.« ریابکوف در مصاحبه با شبکه 
»ریانووستی« گفت که روسیه علاقه ای به پیوستن به 
ایده آمریکا برای تشکیل سامانه هشداردهنده در زمان 
پرتاب موشک های بالستیک توسط پنج قدرت اتمی 

جهان ندارد.

کوتــــاه
ارمنستان: 

 اظهارات »علی اف« را با دقت 
ارزیابی می کنیم

کو به   دیپلمات ارشد ارمنستان با انتقاد از بی توجهی با
کره برای صلح گفت: اظهارات جمهوری آذربایجان  ادامه مذا
کاملا متناقض است. »واهان کوستانیان« معاون وزیر امور 
خارجه ارمنستان اظهارکرد: »مقامات جمهوری آذربایجان 
باید پاسخ دهند که آیا به برقراری صلح علاقه دارند یا خیر.« به 
گزارش »پان آرمنیان« کوستانیان گفت: »این واقعیت که 23 
اسیر هنوز در جمهوری آذربایجان نگهداری می شوند و دیگر 
موارد از جمله لفاظی از نظر ما منفی است و این اقدامات 
آذربایجان توسط ما به شدت ارزیابی  رهبری جمهوری 
می شود.« وی افزود: »با این وجود، دولت ارمنستان همچنان 
به گام های هدفمند برای ایجاد صلح و ثبات در قفقاز جنوبی 
به ویژه در راستای عادی سازی روابط با جمهوری آذربایجان 
ادامه می دهد.« »نیکول پاشینیان« نخست  وزیر ارمنستان 
کو و ایروان خواستار تضمین های متقابل هستند و  گفت: با
به وضوح نشان می دهند که هیچکدام ادعای ارضی علیه 
همدیگر ندارند. این دیپلمات ارمنستانی گفت: »یکی دیگر 
از مشکلاتی که هر دو کشور در 2 سال گذشته مطرح کرده اند، 
موضوع روشن شدن سرنوشت مفقودان است و در این راستا 
نیز کارهایی انجام داده ایم تا بفهمیم چه اطلاعاتی را می توان 

جمع آوری کرد.« 

توصیه پکن به آمریکا 
کنش به هشدارهای   سخنگوی وزارت خارجه چین در وا
روزهای اخیر مقام های آمریکایی در پی حمله به پایگاه های 
واشنگتن در اردن، از این کشور خواست تا از افتادن در چرخه 
باطل انتقام دوری کند. وانگ ونبین گفت: پکن امیدوار است 
که طرفین مربوطه خویشتنداری کرده و از افتادن در »چرخه 
باطل انتقام « دوری کنند. بنا بر گزارش »ریانووستی«، طبق 
گفته فرماندهی مرکزی آمریکا، هفته جاری حمله ای به پایگاه 
نظامی آمریکا در شمالشرقی اردن صورت گرفت که در نتیجه 
آن سه نظامی آمریکایی کشته و 40 نفر دیگر نیز بنا بر گفته 
کنش به اظهارات مقام های  گون زخمی شدند. وانگ در وا پنتا
آمریکایی که گفته اند که به حمله به ارتش ایالات متحده در 
کنش نشان می دهند، گفت: »از تشدید بیشتر  غرب آسیا وا

تنش های منطقه دوری کنید.«

کستان عمران خان و وزیر خارجه   نخست وزیر پیشین پا
پیشین این کشور شاه محمود قریشی در پرونده افشای 
اطلاعات محرمانه به 10 سال زندان محکوم شدند. طبق 
کستانی، در یک تحول سیاسی بزرگ،  گزارش رسانه های پا
عمران خان نخست وزیر پیشین و شاه محمود قریشی 
وزیر خارجه پیشین این کشور سه شنبه درست چند روز 
« به 10 سال  مانده به انتخابات عمومی در پرونده »سایفر
زندان محکوم شدند. این حکم توسط قاضی دادگاه ویژه 
ابوالحسنات ذوالقرنین در جلسه ای که در زندان آدیاله 
، وبگاه بلومبرگ  در راولپندی برگزار شد، اعلام شد. پیش تر
کستان عمران خان را به  گزارش داده بود دادگاهی در پا

افشای محتویات یک سند دیپلماتیک برای نشان دادن 
برکناری خود از قدرت در سال 2022 با توطئه تحت رهبری 
کستان، متهم کرد. این پرونده را آژانس  آمریکا و ارتش پا
کستان علیه خان و قریشی تشکیل داد.  تحقیقات عالی پا
وکیل خان در تماس تلفنی به بلومبرگ گفته بود که یک 
کستان، خان و شاه محمود قریشی،  قاضی دادگاه ویژه در پا
وزیر امور خارجه او در آن زمان را به نقض قانون اسرار 
رسمی از طریق افشای یک سند محرمانه که از سوی سفیر 
کستان در واشنگتن به اسلام آباد ارسال شده بود، متهم  پا
کید کرده  کرد. عمران خان و قریشی اتهامات را رد کرده و تأ
بودند که انگیزه های سیاسی پشت این  اتهام زنی هاست. 

عمران خان در آوریل 2022 به دنبال کسب رای عدم اعتماد 
کستان از نخست وزیری برکنار شد و  از سوی پارلمان پا
سپس شهباز شریف،  برادر نواز شریف جانشین او شد. 
دوره نخست وزیری شهباز شریف نیز تا زمان استعفای او 
 ، کار کنون دولت انورالحق کا در ماه اوت ادامه یافت و هم ا
کستان تا زمان برگزاری انتخابات جدید  نخست وزیر موقت پا
اداره امور این کشور را برعهده دارد. پیش از این نیز عمران 
خان به اتهام فساد مالی در یک پرونده دیگر موسوم به 
»قادر تراست« بازداشت و به سه سال حبس محکوم شده 
بود که با قرار وثیقه آزاد شد. با این حال، او همچنان یکی 

کستان محسوب می شود. از محبوب ترین سیاستمدار پا

در پرونده افشای اسناد دولتی

عمران خان به 10 سال زندان محکوم شد 

 متحد ارشد رئیس جمهور روسیه احتمال وقوع یک 
جنگ داخلی مخرب در ایالات متحده را بر سر بن بست 
مرزی تگزاس قوی خواند. »دیمیتری مدودف« در اظهاراتی 
به دولت بایدن بابت تشدید بن بست و اختلافات مرزی با 
فرماندار تگزاس طعنه زد و وقوع یک جنگ داخلی مخرب 
در آمریکا را بر سر این موضوع محتمل دانست. مدودف 
به عنوان رئیس جمهور سابق روسیه و متحد ارشد »ولادیمیر 
، دولت بایدن را در  پوتین« رئیس جمهور کنونی این کشور

باب موضوع بحران مرزی تگزاس مورد انتقاد قرار داده و از در 
راه بودن جنگ داخلی گسترده تحت تاثیر این بحران خبر 
داد. مدودف در ایکس )توئیتر( بایدن را »پیرمرد سالخورده« 
خطاب کرده و از وی به دلیل تعداد بالای مهاجرانی که در 
دوران ریاست جمهوری وی سعی در عبور از مرزهای جنوبی 
این کشور به داخل ایالات متحده را داشته اند، انتقاد کرد. 
اظهارات وی علیه بایدن در حالی مطرح می شود که اختلاف 
میان فرماندار تگزاس و دولت فدرال بر سر استفاده از موانعی 

مانند سیم خاردار جهت جلوگیری از ورود مهاجران به 
کشور تشدید شده است و دولت آمریکا این اقدام را مانعی 
بر سر راه فعالیت ماموران گشت مرزی عنوان کرده است. 
مدودف پیش بینی جداشدن تگزاس از ایالات متحده آمریکا 
ح کرده است و در  و به عنوان یک جمهوری مستقل را مطر
ح شده اش به سخنان »مارجوری  حمایت از ادعای مطر
تیلور گرین« نماینده ایالت جورجیا استناد کرده است که 
تحت تاثیر موضوع مهاجرت از شکل گیری یک ایده تحت 
عنوان »طلاق ملی« بین ایالت های آبی و قرمز آمریکا صحبت 

و از تحقق آن حمایت کرده بود.

طعنه متحد ارشد پوتین به رئیس جمهور آمریکا

کره شمالی بار دیگر آزمایش موشکی انجام داد
 در پی تشدید تنش ها میان کره شمالی با آمریکا و کره جنوبی، 
پیونگ یانگ سومین آزمایش موشکی خود را در کمتر از یک 
هفته انجام داد. ستاد مشترک ارتش کره جنوبی سه شنبه 
اعلام کرد که کره شمالی صبح سه شنبه چندین موشک کروز با 
گی های نامشخص را به دریای امتداد ساحل غربی شلیک  ویژ
کرده است. طبق بیانیه ارتش کره جنوبی، موشک های فوق در 
حدود ساعت 7 صبح به وقت محلی )1و30 بامداد سه شنبه 
به وقت تهران( شلیک شده است. یک روز قبل از جدیدترین 
کره شمالی  کره شمالی، خبرگزاری رسمی  آزمایش موشکی 
)KCNA( با انتشار تصاویری تأیید کرد که »پیونگ یانگ« از یک 

زیردریایی، موشک های کروز »استرلا«-3-31 را شلیک کرده 
، این کشور موشک جدید راهبردی کروز  است. پیش از آن نیز
موسوم به  Pulhwasal-3-31 را با قابلیت هسته ای آزمایش 
کره جنوبی  که سازمان های اطلاعاتی  کرد. سئول می گوید 
و ایالات متحده از نزدیک اوضاع را تحت نظر دارند و در 
حال تجزیه و تحلیل جزئیات این پرتاب ها هستند. افزایش 
آزمایش های موشکی کره شمالی در بحبوحه تشدید تنش ها 
در شبه جزیره کره است به طوری که پیونگ یانگ هشدار داده 
است که پاسخ »بی رحمانه ای« به تحرکات واشنگتن و سئول 

نشان خواهد داد.

دکتر سقائیان نژاد در نشست با مدیران رسانه های قم: 

 باید سرمایه های اجتماعی تقویت شود


